
۱۰ س��ال از عمر پروژه قطار شهری 
کرج می گذرد و این شهر 3 میلیون نفری 
در ترافیک سرسام آور دست و پا می زند و 
قطار شهری هنوز نتوانسته مرهمی بر زخم 
کهنه ترافیک باشد. ترافیک که این روزها 
به گرهی کور در اغلب شهرهای کوچک 
و بزرگ تبدیل ش��ده، چاره و تدبیری با 
عنوان گسترش حمل ونقل عمومی دارد 
که در کلانش��هرها، مت��رو یا همان قطار 
شهری، حرف اول را در این حوزه می زند 
اما در کرج ۱۰ س��ال اس��ت که این گره 
کور نتوانس��ته با قطار ش��هری باز شود. 
کلنگ احداث و آغاز پروژه قطار ش��هری 
کرج در س��ال ۱3۸۵ به زمین خورد و در 
حالی احداث این پروژه بس��یار مهم برای 
کرج ۱۰ س��اله شده که اصفهان و مشهد 
به رغم اینکه همزمان یا دیرتر از کرج کار 
احداث قطار شهری را آغاز کرده اند، اکنون 

از این وسیله حمل ونقل عمومی بهره مند هستند. این 
پروژه قرار بود اواخر سال ۱3۸۹ مورد بهره برداری قرار 
گیرد اما هن��وز صدای قطار در دالان های زیرزمینی 
ش��هر به گوش نمی رس��د. این پروژه در فاز نخست 
حفاری و لاینینگ تونل نزدیک ۹۴ درصد پیشرفت 
دارد؛ در ایستگاه ها به طور متوسط بالای ۶۰ درصد و 
در مجموع کل پروژه 3۱/۵ درصد پیشرفت فیزیکی 
داشته است.  هیربد معصومی، معاون هماهنگی امور 
عمرانی استانداری البرز در این زمینه با اشاره به اینکه 
برای برخی پروژه های اس��تان مشکلاتی ایجاد شده 
اس��ت، گفت: در پایتخت کارهای بسیار بزرگ تر با 
سهولت بیشتری انجام می شود اما متاسفانه در البرز 
اینگونه نیست دلیل آن هم ریشه ای و ناشناخته است. 
در حالی که قرار بود ۶ کیلومتر از خط 2 قطار شهری 
در سال ۹2 به بهره برداری برسد، اکنون در نیمه دوم 
س��ال ۹۵ هنوز هیچ خب��ری از راه اندازی حتی یک 
کیلومتر از قطار شهری کرج نیست و تنها اتفاق رخ 
داده در طول این مدت، خرید 2 رام قطار برای خط 
2 قطار شهری و انتقال آن به البرز است که البته از 
کم وکیف آن خبری در دست نیست. علی ترکاشوند، 
شهردار کرج پیش از این در جلسه علنی شورای شهر 
در این زمینه با اش��اره به اینکه مشکل قطار شهری 
نه مدیریتی است نه فنی، گفت: مشکل قطار شهری 

کمبود اعتبارات اس��ت، وقتی بودجه ای وجود ندارد 
نباید انتظار داش��ت پروژه به س��رانجام برسد. وی با 
بیان اینکه خس��ارت های مس��تقیم و غیرمستقیم 
فقدان ش��بکه ریلی در کرج یک عدد نجومی است 
و دیگر زمانی برای تاخیر در بهره برداری از این پروژه 
حساس باقی نمانده است، اذعان داشت: واقعیت این 
اس��ت که اگر بخواهیم حمایت مالی از پروژه مترو 
را منوط به تزریق اعتبارات مس��اوی از سوی دولت 
کنیم، حتی ت��ا یک دهه آینده نیز خبری از افتتاح 
ایس��تگاه ها نخواه��د بود و این ب��ه معنای تحمیل 
بیشتر مشکلات اقتصادی و زیست محیطی است. 
اظهارات شهردار کرج در حالی ارائه می شود که پای 
پروژه قطار شهری کرج به کمیته حمایت قضایی از 
س��رمایه گذاری استان باز شده و این مساله نشان از 
اختلافات میان کارفرما )شهرداری کرج( و پیمانکار 
یعنی شرکت سابیر »طرح و ساخت« دارد اختلافی 
که منشأ مش��خصی ندارد ولی شهرداری کرج کمر 
همت بس��ته تا پیمان��کار را خلع ید و پ��روژه را به 
پیمانکار دیگری واگذار کند. شهرداری برای خلع ید 
پیمانکار فعلی قطار شهری کرج عجله دارد، این مهم 
را می توان در خبری که ۱3 دی ماه س��ال گذش��ته 
در س��ایت سازمان قطار ش��هری کرج منتشر شد، 
بخوبی درک کرد. در حالی ش��هرداری کرج از خلع 

ید پیمانکار خبر می دهد که احمد فاضلیان، رئیس 
کل دادگس��تری اس��تان البرز ۱3 مردادماه جاری 
در گفت وگو با مهر درب��اره آخرین وضعیت پرونده 
قطار شهری کرج گفت: پرونده قضایی قطار شهری 
کرج در دادگاه های اس��تان تشکیل و طبق آخرین 
تصمیم��ی که توس��ط دادگاه ب��دوی و تجدیدنظر 
اتخاذ ش��د مرجع قضایی خود را صالح به رسیدگی 
تش��خیص نداد.  فاضلیان افزود: با توجه به قرارداد 
و مفاد پیمان منعقد ش��ده میان کارفرما و پیمانکار 
اختلافات حاصل ش��ده باید در نهاد داوری برطرف 
ش��ود لذا دادگاه بدوی استان همین حکم را صادر 
کرد. با توجه به اینکه از دادگستری صلب صلاحیت 
شده اس��ت دس��تگاه قضا در این مرحله حق ورود 
ن��دارد و باید اختلاف موجود از طریق مرجع داوری 
که در پیمان مش��خص شده رسیدگی شود. رئیس 
کل دادگستری استان البرز در ادامه با تاکید بر اینکه 
تاکنون هیچ گونه اظهارنظری درباره ماهیت اختلاف 
از مرجع قضایی صورت نگرفته است، گفت: باید در 
انتظار نظر مرجع داوری درباره این اختلاف باشیم اما 
تاکنون هیچ تصمیمی اتخاذ نشده است. اما باید به 
اظهارنظر علی اصغر همتی، مدیرعامل سازمان قطار 
ش��هری کرج در جلس��ه علنی 3۱ مردادماه جاری 
اشاره کرد. وی در پاسخ سوال یکی از اعضای شورای 

ش��هر کرج مبنی بر اینکه عدم بازگشت 
پیمانکار خط 2 قطار شهری کرج قطعی 
ش��ده اس��ت، گفت: عدم بازگش��ت این 
پیمانکار قطعی نیس��ت. در جلس��ه یاد 
شده برخی اعضای شورای شهر کرج بر 
لزوم شفاف س��ازی ابعاد حقوقی قرارداد 
قطار ش��هری کرج تاکید کرده بودند. در 
این باره مصطفی سعیدی سیرایی درباره 
وضعیت نابسامان پروژه قطار شهری کرج 
و اختلافات پیش آمده میان ش��هرداری 
کرج و پیمانکار که باعث شده پروژه ماه ها 
بلاتکلیف بماند ب��ه خبرنگار مهر گفت: 
برای مش��خص شدن منش��أ اختلافات 
میان ش��هرداری و پیمان��کار پروژه قطار 
شهری کرج بارها پیش��نهاد دادم که در 
جلسه ای علنی با حضور 2۱ نفر اعضای 
شورای شهر، شهردار، مدیرعامل سازمان 
قطار ش��هری کرج و پیمانکار اختلافات 
بررسی شود ولی این جلس��ه هیچگاه برگزار نشد.  
سعیدی سیرایی با تاکید بر اینکه دلیل عدم برگزاری 
جلس��ه هنوز برایم روشن نشده است، گفت: تا این 
جلسه برگزار نشود و پیمانکار و کارفرما رودررو منشأ 
اختلاف را مطرح نکنند به نتیجه مشخصی نخواهیم 
رسید. عضو شورای شهر کرج با تاکید بر اینکه باید 
مشخص شود حق با پیمانکار یا کارفرماست، گفت: 
از رئیس ش��ورا درخواس��ت کرده ایم این جلس��ه را 
برگزار کند. اما در ادامه ارائه اظهارنظر سیدمحمدرضا 
س��جادی، مدیرعامل شرکت پیمانکار قطار شهری 
کرج که از شرکت های زیرمجموعه »شستا« وابسته 
به سازمان تامین اجتماعی کشور است، ضروری به 
نظر می رسد. وی با اشاره به اینکه در قرارداد متروی 
کرج پیمانکار تامین کننده مالی نیست، افزود: قرار بر 
این است هر ساله ۵۰درصد اعتبارات مورد نیاز سابیر 
توس��ط ش��هرداری و ۵۰ درصد دیگر توسط دولت 
تامین شود، تا امروز شهرداری جز ۴۵ میلیارد تومان 
زمینی که در اختیار سابیر قرار داده، پولی پرداخت 
نکرده است. س��جادی گفت: شهرداری به تعهدات 
خود عمل نکرده است، استاندار البرز تمام سعی خود 
را به کار گرفته و با رایزنی مبالغی را تامین کرده، اگر 
مترو به اینجا رسیده تنها به واسطه منابع مالی دولتی 

بوده که به طور قطع کافی نبوده است. 
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برپایی غرفه اطلاع رسانی شرکت 
گاز آذربایجان شرقی

با ش��روع فصل س��رما غرفه اطلاع رس��انی 
مصرف بهینه و ایمن از گاز ش��رکت گاز استان 
آذربایجان شرقی برپا شد. رئیس روابط عمومی 
شرکت گاز اس��تان با اعلام این خبر گفت: در 
راستای اطلاع رسانی درباره مصرف بهینه و ایمن 
از گاز طبیعی و استفاده از ظرفیت به وجود آمده 
در نمایشگاه بین المللی کتاب تبریز و استقبال 
بی نظی��ر م��ردم از این روی��داد فرهنگی غرفه 
اطلاع رسانی مصرف بهینه و ایمن از گاز در این 
ش��رکت در سالن شهریار نمایشگاه بین المللی 
کت��اب تبریز برپا ش��د. مهن��دس محمدعلی 
فتح الله زاده، نقش اطلاع رسانی و نهادینه سازی 
فرهنگ مصرف بهینه و ایمن از گاز طبیعی را 
بس��یار موثر دانست و افزود: با توجه به افزایش 
س��هم گاز در س��بد انرژی م��ردم و همچنین 
افزایش مصرف گاز در بخش خانگی و با توجه 
به شروع فصل سرما ضرورت اطلاع رسانی از این 

نعمت  الهی بیش از بیش حائز اهمیت است.

بازدید از انبار نفت شهدای پخش تبریز
مدیر شرکت ملی پخش فرآورده های نفتی 
منطقه آذربایجان ش��رقی به هم��راه معاونان و 
رئیس روابط عمومی منطقه از انبار نفت شهدای 
پخش تبری��ز بازدید کرد. مهن��دس ابوالفضل 
روح اللهی، مدیر شرکت ملی پخش فرآورده های 
نفتی منطقه آذربایجان ش��رقی ب��ا حضور در 
واحدهای ستادی انبار، بارگیری، کنترل کیفیت، 
ایمنی و آتش نشانی، مهندسی، حراست و گاز 
مایع با کارکنان این مجموعه گفت وگو و بر لزوم 
تلاش مضاعف در راستای خدمت رسانی بیشتر 
به مردم تاکید کرد. وی در این دیدار با اش��اره 
به اهمیت نیروهای فنی و عملیاتی در شرکت، 
خواستار همدلی کارکنان انبار نفت شد. حسن 
دلبری، رئیس انبار نفت ش��هدای تبریز نیز به 
همراه س��ایر مسؤولان مس��تقر در انبار ضمن 
تشکر از حضور مدیر منطقه در جمع کارکنان 
انبار، گزارش��ی از عملکرد این انبار و پروژه های 
در دس��ت اج��را ارائه کرد. مهن��دس ابوالفضل 
روح اللهی، مدیر شرکت ملی پخش فرآورده های 
نفتی منطقه آذربایجان شرقی و مسؤولان همراه 
قبل از بازدید با حضور در یادمان شهدای پخش 
تبریز ب��ا قرائت فاتحه به روح مطهر ش��هدای 

والامقام ادای احترام کردند.

خوزستانآذربایجانشرقی
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افزایش امنیت شبکه برق منطقه ای 
مرهون تلاش کارکنان حراست

مدیریت حراس��ت و امور محرمانه ش��رکت 
برق منطقه ای خوزس��تان  گفت: تلاش جهادی، 
خستگی ناپذیر و شبانه روزی کارکنان حراست این 
ش��رکت، موجب افزایش امنیت و پایداری شبکه 
برق در 2 استان خوزستان و کهگیلویه وبویراحمد 
ش��ده اس��ت. علی اصغر خدامراد منگ��ری گفت: 
با برنامه ریزی، س��ازماندهی و تدابیر اتخاذ ش��ده 
همواره تلاش شده ضمن افزایش امنیت، از سرقت 
تجهی��زات این صنعت حیاتی و خاموش��ی های 
ناخواسته جلوگیری به عمل  آید. وی افزود: براساس 
گزارش های تجمعی از سال ۸2 تا ۹2  تعدادی از 
دکل های برق به علت سرقت نبشی ها دچار آسیب 
جدی ش��دند که خوشبختانه از انتهای سال ۹2 
تاکنون پس از برگزاری جلسات متعدد کارشناسی 
و حمایت مدیران عامل  با مش��ارکت و همکاری 
امور ترابری معاونت مالی و پش��تیبانی  شرکت و 
اس��تفاده از تجربه فنی کار در امور بهره برداری و 
ایجاد گشت های سیار ویژه خطوط انتقال و فوق 
توزیع برق با اس��تفاده از همکاران سختکوش در 
امور نگهبان��ی و آموزش آنها  با ه��دف رفع این 
شرایط بحرانی و کاهش سرقت ها در پهنای حوزه 
ماموریت شرکت توانستیم معضل سرقت ها را تا 

حدود زیادی کنترل و مدیریت کنیم.

عملیات اجرایی فاز 7 ارتباطات 
سیار در مخابرات منطقه گلستان

عملیات اجرایی پروژه فاز 7 ارتباطات سیار 
که مدتی است مقدمات آن در مخابرات منطقه 
گلستان شروع ش��ده، طی جلسه ای با حضور 
دست اندرکاران این پروژه آغاز شد. در این جلسه 
که با حضور مهندس غلامعلی شهمرادی، مدیر 
مخابرات منطقه گلس��تان و مدیران و روسای 
ارتباطات س��یار و مرتبط با پروژه برگزار شد بر 
اجرای بموقع و با کیفیت این طرح تاکید شد. 
مدیر مخابرات منطقه گلستان با اشاره به لزوم 
همکاری و هماهنگی تمام واحدها در این پروژه 
افزود: در این عملیات ۶ گروه کاری مشغول به 
کارند که باید با تلاش فراوان در عین همدلی و 
دقت، در زمان تعیین شده به مرحله اجرا درآید. 
این جلس��ه که با هدف تشریح کامل پروژه فاز 
7 ارتباطات س��یار بود با آرزوی موفقیت برای 

اجراکنندگان این طرح پایان یافت. 

گلستان

ادامهازصفحهاول
با آن همه دفاع روشن از 
محصول سواد بچه ها، متهم شدیم به بی سوادی! 
بد می گفتیم که این باغ به هزینه جان ش��یرین 
ثمر داده اس��ت؛ ارزان نفروش��ید؟! بد می گفتیم 
که گرگ همیش��ه گرگ است، حتی وقتی که به 
جای زوزه، منت می کش��د؟! ت��ا اینکه روزی خبر 
آمد مذاکره به بار نشس��ته! از ما خواستند شادی 
کنیم! تقدیم دودس��تی باغ به دش��من اما شادی 
نمی خواس��ت! گرفتن پول خودم��ان در ازای باغ 
خودمان شادی نمی خواس��ت! تازه! ما خوشبین 
نبودیم که حتی این پول را هم به ما بدهند! ندادند! 
کدخدا بدتر شده بود که بهتر نشده بود! می رفت 
با تبر عکس سلفی می انداخت! و می فرستاد برای 
ما! با همان تبر آش��نا! با هم��ان تبر که افتاده بود 

به جان همه درختان باغ ما! چه برگ ریزانی! صبر 
نکردند پاییز شود، خود به خود این برگ ها بریزند! 
از ریش��ه می زدند نامردها! جماعت می گفتند؛ به 
دش��من نگویید نامرد! می گفتند؛ اصلا به کدخدا 
نگویید دش��من! می گفتند؛ همین که باغ ما را به 
رسمیت ش��ناخته، خوب است! می گفتیم؛ باغ را 
به درختانش می شناس��ند! می گفتیم؛ حالا که با 
تبر، همه درختان ب��اغ ما را زده؟! می گفتند؛ چاه 
را که با »س��یمان« پر کنیم، حل اس��ت! و چاه را 
با سیمان پر کردند! حالا باغ ما، نه درختی داشت 
و نه حتی چاهی برای گرفتن آبی! باز هم اما حل 
نش��د! و کدخدا هنوز مش��کلش با ما حل نشده! 
خوش به ح��ال قصه های قدیم��ی! چند تا یکی 
»افسانه« بود! ما اما »هزار و یک شب« واقعا غصه 
خوردیم! آهای آقای سه نقطه چین! مگر نگفتی باغ 

را که بدهیم، همه چیز حل اس��ت؟! من درختان 
باغ م��ان را می خواهم! همان که فروختی! مفت! و 
قطع کردی! با تبر بی رحم دیپلماس��ی! تا بروند با 
چوبش »روزنامه « دربیاورند؛ »صبح بدون تحریم«! 
قلم به دستان کلاش جناح گلابی! مثال می زنی ها! 
مگر بیل و کلنگ دس��تت گرفته بودی و مشغول 
ورز خ��اک ب��ودی که حالا به م��ا می گویی صبر 
کنی��م تا وقت محصول؟! مگر خودنویس دس��ت 
پینه نبس��ته ات نبود؟! و مگر نگفتی که در همان 
روز دادن باغ، داغ تحریم تمام می ش��ود؟! تو باغ را 
دادی رفت! با ما از کدام »سیب« سخن می گویی؟!  
»سرِچش��مه« چقدر گفتیم سیمان نریزید روی 
دس��ترنج مصطفی ها! چقدر گفتیم این شیطان 
قس��م خورده که آدم نمی شود؟! آهای عالیجناب 

وعده! آقای حرف! باغ همانی بود که دادی رفت...

ادامهازصفحهاول
 ۰/3 ب��رای  )یعن��ی 
درص��د صرفه جویی در بودجه دولتی، خس��ارتی 
مع��ادل 2۰ درصد کل بودجه کش��ور به اقتصاد 
ملی وارد می ش��ود یعنی یک خسارت ۶۰ برابری 
که کاملا غیرعاقلانه است(. در سال هایی که درس 

»نظام اقتصادی صدر اسلام« را تدریس می کردم 
 ب��ه خاط��ر دارم در اس��ناد تاریخ��ی می خواندم 
پیامب��ر اعظم)ص( با پرداخ��ت حقوق مکفی به 
مبلغان دینی نمی گذاش��تند قش��ر فرهنگ ساز 
جامعه وابس��ته به دیگرانی باش��ند که بخواهند 
»فرهن��گ جامعه را بر مبنای سودش��ان تنظیم 

کنند...« بماند که اینجا مساله تسلط بیگانگان بر 
اقتصاد کشور اسلامی هم مضاعف است... لاجرم 
کل بودجه بزرگ ترین نهاد فرهنگساز کشور باید 
از بیت المال )بودجه عمومی کشور( تامین شود. و 
البته لزوم صرفه جویی در سازمان صداوسیما هم 

روشن است.

یادداشتامروز

نگاهمیهمان

باغهمانیبودکهدادیرفت

بودجهصداوسیمابایدازتبلیغاتمستقلشود!


